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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Palkovics László, technológiai és ipari miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Pusztulásra ítélte a kormány a vályogházakat?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Majdnem pontosan egy évvel ezelőtt,  2021. július 1-jén jelent meg Magyarország Hosszú Távú
Épületfelújítási Stratégiája (HTFS). A megalkotott stratégia a különböző infrastrukturális, város- és
vidékfejlesztési Európai Uniós beruházás kifizetésének előfeltétele, célja pedig, hogy a lakóépületek
a felújításokat követően 2050-re  „nagy energiahatékonyságú és dekarbonizált épületállománnyá”
válhassanak.

Az Innovációs és Technológiai Minisztérium által jegyzett stratégia említést tesz a vályogházakról
is. Ezekről úgy fogalmaztak az említett dokumentumban, hogy a felújításuk nem javasolt, mert az
értékük olyan alacsony, hogy a felújítás nem térül meg piaci értéken. Valamint arról írtak, hogy:

“(…) a nagy energiafelhasználás mellé gyakran társulnak szerkezeti  problémák, és alacsonyabb
lakókomfort. Ebben az esetben bontásuk jelenthet megoldást. Ezért felújításukra célzott támogatási
program indítása nem célszerű.”.

A kormány ezen álláspontja a vályogházakkal kapcsolatban mintegy 600 ezer ilyen ingatlant és
magyar háztartást érint hátrányosan. Olyan vályogházakat ítélnek ezzel pusztulásra, amelyek lakói
sok  esetben  alacsonyabb  jövedelmi  csoportokba  tartoznak.  Ezen  túlmenően  pedig  súlyos  és
pótolhatatlan veszteség lenne veszni hagyni ezeket az épületeket.

Az alábbi kérdésekkel fordulok Önhöz:

• Változott a kormány álláspontja a vályogházakat illetően a kérdésemben szereplő stratégia 
publikálása óta?

• Miért nem tartja fontosnak a kormány a sok esetben páratlan és pótolhatatlan értéket 
képviselő vályogházak megmentését?



 
• Számíthatnak-e bármilyen célzott felújítási támogatásra a vályogházak tulajdonosai?
• A vályogházak tulajdonosai sok esetben alacsonyabb jövedelmi csoportba tartoznak. Készült

erre vonatkozóan korábban bármilyen felmérés a stratégia megalkotását megelőzően? 
Figyelembe vette ezt a kormány és az Innovációs és Technológiai Minisztérium?

Várom válaszát!

Dr. Keresztes László Lóránt
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